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در پرتو وحی

ادله وحیانی رسا است 
و نیازی به هدایت اجباری ندارد

»بگو! دلیل رسا )و قاطع( برای خداست )دلیلی که برای 
هیچ کس بهانه ای باقی نمی گذارد( و اگر او بخواهد، همه شما 
را )بــه اجبار( هدایت می کند. )ولــی چون هدایت اجباری 

بی ثمر است، این کار را نمی کند.(
انعام - ۱۴۹

امام جمعه موقت تهران گفت: سه قوه با عزم جدی، 
نگاه بلند مدت و استفاده از نخبگان مسئله اصلاح نظام 
بانکی را در دستور کار خود قرار دهند و قدم ها را استوار 
بردارند، در این راه باید عــزم جدی معطوف به فراهم 

آوردن زمینه استقلال بانک مرکزی باشد.
حجت الاسلام سید محمد حسن ابوترابی فرد در خطبه های 
نماز جمعه تهران اظهار داشــت: در این روزها شــاهد انتصاب 
رئیس کل بانک مرکزی بودیم، برای این برادر ارجمند از خداوند 
آرزوی توفیــق داریم و امیدواریم که بــرای اصلاح نظام بانکی 

کشور قدم های اساسی و مبنایی برداشته شود.
به گزارش تســنیم، وی تصریح کرد: رهبر عالیقدر انقلاب 
اســلامی مؤکدا اصلاح نظام بانکــی را از دولت محترم مطالبه 
کرده اند، این کار بزرگ نیازمند برنامه ریزی، استفاده از نخبگان 
علمی، اجماع نخبگان علمی و سیاســی اســت، باید سه قوه با 
عزم جدی و با نگاه بلند مدت مســئله اصلاح نظام بانکی را در 
دستور کار خود قرار دهند و قدم ها را استوار بردارند، در این راه 
باید عزم جدی معطوف به فراهم آوردن زمینه اســتقلال بانک 

مرکزی باشد.
امام جمعه موقــت تهران خطاب به رئیــس جدید بانک 
مرکزی گفت: رئیس کل محترم باید به طور شــفاف استقلال 
بانک مرکزی را از دولت و مجلس داشته باشد، بدون این مطالبه 
قطعا نمی توان بر مشکلات جدی فرا روی نظام بانکی غالب شد.
حجت الاســلام ابوترابی فرد با تأکید بر اینکه اصلاح نظام 
بانکی راه را برای رشــد اقتصاد ملی همــوار خواهد کرد، افزود: 
پایه پولی کشــور دارای اجزایی است، یکی از اجزای آن خالص 
دارایی هــای خارجی بانک مرکزی اســت، اولا باید اراده بانک 
مرکزی بر عدم افزایش دارایی های خارجی باشد، این سیاستی 
است که همه بر آن اتفاق نظر دارند، ما در این حوزه قانون را هم 

تصویب کردیم، اما عملی نشد.
وی تصریح کرد: عامل دوم خالص بدهی های دولت است، 
با افزایش بدهی های دولت، شاهد رشد پایه پولی غیرمتناسب 
هســتیم، رشــد پایه پولی به صورت معقول، متناسب با رشد 
اقتصاد ملی، رشد تولید ناخالص داخلی، صحیح است، اما رشد 

پایه پولی متناســب با بدهی های دولت، این مشکلات امروز را 
خلق می کند، لذا اولا باید دولت با برنامه ریزی نسبت به پرداخت 
بدهی های انباشــته شده اش قدم بردارد و مانع رشد بدهی های 

دولت به بانک مرکزی باشد.
امام جمعه موقت تهران سومین عامل در مشکلات اقتصادی 
را خالص بدهی های بانک ها به بانک مرکزی دانســت و اظهار 
داشت: متأســفانه در این حوزه با چالش روبه رو هستیم، امروز 
معضل اصلی در این حوزه است، ما بانک های خصوصی را بدون 
ضابطــه خلق کردیم، در حالی که ابزارهای لازم برای نظارت بر 

عملکرد این بانک  ها را در اختیار نداشتیم.
حجت الاســلام ابوترابی فرد با تأکید بر اینکه امروز شــاهد 
افزایــش بی رویه بدهی  بانک های خصوصــی به بانک مرکزی 
هستیم، افزود: در طول یک ســال این میزان بدهی ها از 120 
هزار به 200 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است، رئیس کل 

بانک مرکزی باید با ابزار مناسب و با ابزارهای نظارتی کارآمد بر 
عملکرد بانک های خصوصی نظارت جدی داشته باشد، از رئیس 
کل بانک مرکزی انتظار می رود با برنامه ریزی مناسب در جهت 
هدایت منابع به ســمت واقعیت اقتصاد و رشد تولید ناخالص 

داخلی برنامه ریزی کند.
وی بــا بیان اینکه ما هر چند امروز با مشــکلاتی در بازار 
ارز روبه رو هستیم، اما به دلایلی مشکلاتی که دیگر کشورهای 
مبتلا به معضلات ارزی با آن روبه رو هســتند، مواجه نیستیم، 
گفت: کشورهایی که با کاهش ارزش پول ملی مواجه می شوند 
و بدهی های خارجی ســنگین دارند، نظیر بعضی از کشورهای 
همسایه ما که امروز شاهد کاهش ارزش پولی ملی آنها هستیم، 
بیش از 400 میلیارد دلار بدهی خارجی دارند، چگونه باید این 

بدهی را پرداخت کنند و چه بار سنگینی بر شانه آنهاست؟
امام جمعــه موقت تهران افزود: جمهوری اســلامی ایران 

امروز کمترین بدهی خارجی را دارد، بدهی خارجی میان مدت 
و بلندمدت ما، حداکثر 11 میلیارد دلار اســت، یعنی صفر، در 
کنار این موقعیت که می تواند راه را برای حرکت اقتصاد هموار 
کند، مــا از ظرفیت های بالایی برای خلق ثــروت، تولید ارز و 
صادرات برخورداریم، این منابع عظیم انرژی ما، پتروپالایشگاه ها، 
اگر همین تحریم باعث شــود ما به سمت تبدیل نفت خام به 
فرآورده های با ارزش بالاتر که امکان تحریم آنها برای دشــمن 
بسیار سخت است، برویم، این یک موفقیت است و می توانیم با 

تحریم ها مقابله کنیم.
وی خطاب به رئیس جدید بانک مرکزی، گفت: آقای رئیس 
کل، با دســتور زید و امر یک معاون و مدیر را منصوب و عزل 
نکنید، شما مسئول و پاسخ گو هستید، مسئولیت  ها را به دست 
مدیــران عالم، با تجربه، متعهد و به تعبیر قرآن حفیظ و علیم 

بسپارید، کشور این سرمایه ها را در اختیار دارد.
امام جمعه موقــت تهران ادامه داد: قانــون پولی و بانکی 
کشور مربوط به سال 1351 است، با همکاری دولت، با لایحه ای 
متناسب با امروز این قانون را اصلاح کنید، هدف گذاری شما در 
بانک مرکزی در راســتای رشد تولید ناخالص داخلی به منظور 
ثبات نرخ ارز در کشــور و جلوگیری از این تکانه های سخت در 

میان مدت و بلند مدت باشد.
حجت الاسلام ابوترابی فرد خاطرنشان کرد: کشور ظرفیت 
این تکانه های ارزی را ندارد، قطعا با برنامه ریزی صحیح می توان 
به این هدف رسید، رضایت کوتاه مدت و اهداف بی ارزش ناپایدار 
را ملاک اقدامات خود قرار ندهید، مردم آماده همکاری هستند، 
برنامه های بلندمدت و اهداف کلان، راه را برای اقتدار ملی هموار 

می کند.
وی ضمن گرامیداشت سالروز ورود آزادگان به کشور، ابراز 
داشــت: در سالروز بازگشت ســتاره های پر فروغ آسمان ایران 
و فرزندان سلحشــور امت اســلام، مجاهدین راه خدا، آزادگان 
مقــاوم و صبور و افتخارآفرین قرار داریم، شــخصیت هایی که 
رهبر عالیقدر انقلاب اســلامی از آنان به الماس های درخشان 
و گوهرهای گرانبهای تربیت یافته در فراز و نشــیب های سخت 
دفاع مقدس یاد کردند و آنها را ذخیره انقلاب اسلامی نامیدند.

خطیب جمعه تهران:

سه قوه با استفاده از نخبگان علمی
 نظام بانکی را اصلاح كنند

کارشناس ارشــد مسائل غرب آسیا گفت: انصارالله 
هم اکنون مشغول ساخت سیستم های دفاع هوایی است 
و به زودی آن  را فعال خواهد کــرد. انصارالله امروز در 
موضعی قرار گرفته که می گوید سال 2018 سال تمرکز 

حمله موشکی به عربستان است.
ســعدالله زارعی، کارشناس ارشد مســائل غرب آسیا طی 
ســخنانی پیش از خطبه هــای نماز جمعه تهران با  اشــاره به 
اوضاع یمن، گفت: یمن صحنه ای اســت که در آن می شود دو 
موضوع متضاد را کنار هم به تماشا نشست. یک موضوع، جنایتی 
اســت که در یمن علیه مردم در جریان اســت. ائتلاف جهانی 
و منطقه ای با حضور  اشــرار و جنگ افــروزان عالم، علیه ملتی 
مظلوم که هیچ جرمی در این دنیا مرتکب نشده است، جز اینکه 
می خواهد مســتقل باشد و خودش سرنوشت خودش را تعیین 

کند، متحد شده است.
به گزارش فارس، وی، جنگ یمن را جنگی جهانی با حضور 
17 کشــور دانســت که آمریکا در رأس آن قــرار دارد و افزود: 
آمریکایی ها تاکنون سعی می کردند نقش خود را در جنگ یمن 
مخفی کنند و طــوری وانمود کنند که فقط از نظر جنگ افزار 
پشــتیبانی می کنند، اما قضایای »حُدَیــدِه« پرده را انداخت و 
معلوم شد فرماندهی جنگ در دست جنایتکاران آمریکایی است. 
زارعی، جنایات صورت گرفته علیه یمن را جنایاتی مهندســی 
شده  عنوان کرد و تصریح کرد: این جنایات، گُتره ای، موردی و 
سرخودی نیست که یکی دو کشور علیه یک ملت دیگر فراهم 
کرده باشد، بلکه شورای امنیت سازمان ملل پشت گرفتاری های 

یمن است.
کارشــناس ارشد مسائل غرب آســیا ادامه داد: قطعنامه 
شورای امنیت اســت که اجازه داده متجاوزان، زمین و هوا و 
دریای یمن را به محاصره دربیاورند و نگذارند از طریق فرودگاه، 
دارو یا غذایی به دســت مردم برسد. سرمنشاء این جنایات و 
آماری که سابقه ندارد در صد سال گذشته علیه ملتی اعمال 
شده باشد، سازمان ملل و قدرت های بزرگ پشت آن هستند. 
وی گفت: این جنایت هــا و خیانت ها، روی چنگیز و هیتلر و 
موسولینی را سفید کرده است. زارعی با بیان اینکه این عبرت 
بزرگ تاریخی اســت، خاطرنشان کرد: امروز بعد از سه سال و 
نیم قضایای یمن، که قرار بود به تعبیر بن سلمان طی سه هفته 
به سرانجام برسد و به تعبیر محمد بن زاید خبیث که فرمانده 
جنگ یمن بود قرار بود چهار هفته ای به نتیجه برسد، امروز سه 
سال و نیم است که قوای متجاوز در برابر ملتی مظلوم و فقیر به 
زانو درآمده و این از آیه های روشن قرآنی است که اگر ملتی ولو 
در سختی زیاد در برابر دشمنان خدا مقاومت کند دست نصرت 

خدا به سوی آنها خواهد بود.
کارشناس ارشد مسائل غرب آسیا با بیان اینکه بعد از 13 
هفته جنگ در حدیده، ســواحل یمن در سیطره انصارالله قرار 
دارد، تصریح کرد: یعنی انصارالله، ارتش جهانی را با شکســتی 
سنگین و مفتضحانه روبه رو کرده است. وی با بیان اینکه امروز 
نیروهای متجاوز در سواحل دریای سرخ در زیر سیطره نیروهای 
مبارز یمنی هســتند، بیان داشت: انصارالله و ملت یمن در این 

زارعی:

آمریکا در رأس جنگ یمن قرار دارد

یک رسانه بین المللی با  اشاره به خروج های اخیر شرکت های 
آلمانی از ایران گفته برلین، بی ســر و صدا در برابر تحریم های 

آمریکا سر تعظیم فرود آورده است.
آلمــان بعد از خروج آمریکا از برجام به شــدت از این تصمیم انتقاد 
کرد و مدعی شــد به تلاش هایش برای تضمین تجارت شرکت هایش با 

ایران ادامه دهد.
یاهونیوز نوشــته بعد از تصمیم دو شــرکت آلمانی »دویچه تلکام« 
و »دویچه باهن« برای توقف فعالیت هایشــان در ایران به نظر می رســد 
بزرگ ترین اقتصاد حوزه یورو بدون سر و صدا در برابر تحریم های آمریکا 
نرم شده است. پیش از این هم شرکت خودروسازی »دیملر« خروجش از 

ایران را اعلام کرده بود.
یاهونیوز نوشته اســت: با نگاهی به ارقام، شاید اقدام آلمان در پایان 
دادن به معاملاتش با ایران، چندان تعجب آور نباشد. در حالی که 10 هزار 
شــرکت آلمانی با ایران مبادلات تجاری دارند و 120 شرکت آلمانی در 
ایران پرسنل دارند و فعالیت می کنند، این ارقام در مقایسه با تجارت آلمان 

با آمریکا پول خرد محسوب می شوند.
مطابــق این گزارش، با آنکه حجم صادرات آلمان به ایران در ســال 
2017 به رقم بی سابقه 3.42 میلیارد دلار رسید، این رقم تنها 0.2 درصد 

از کل حجم صادرات این کشور را تشکیل می دهد. 
یاهونیوز نوشــته این ارقام آن قدر بزرگ نیستند که آلمان خودش را 
به خطر بیندازد و با تنش آفرینی با ترامپ برای خودش دردســر بیشــتر 

ایجاد کند.
آلمان، بزرگ ترین شــریک تجاری آمریکا در اتحادیه اروپا به شمار 
می رود و 30 درصــد از کل صادرات 127 میلیارد دلاری این اتحادیه به 

آمریکا در سال گذشته مربوط به آلمان بوده است. 
طبق این گزارش، فرانســه نیز رویه آلمان را در پیش گرفته اســت. 
پاریس هم با آنکه همراه با آلمان به تندی از تصمیم ترامپ برای خروج از 
برجام انتقاد کرد و وعده حفظ آن را داد شــاهد توقف سرمایه گذاری های 

شرکت های »توتال«، »پژو« و »رنو« در ایران بوده است.
پس از خروج آمریکا از برجام، اتحادیه اروپا به عنوان یکی از اقدامات 
برای حفظ این توافق بدون آمریکا روز 2۶ اردیبهشت با به روزرسانی قواعد 
موســوم به »قوانین مسدودساز تحریم ها« موافقت کرده و شورای اروپا را 
موظف کرد که تحریم های مرتبط با هسته ای یکجانبه آمریکا علیه ایران را 

به فهرست تحریم های مشمول قوانین مسدودساز بیفزاید. شورای اروپا روز 
۶ ژوئن )1۶ خرداد( رسما این روند را آغاز کرد.

با وجود این کارشناسان معتقدند این تدابیر و اقدامات مشابه آن تنها 
اقداماتی نمادین به شمار می روند و نمی توانند به ایران برای برخورداری از 

منافع برجام تضمین عملی بدهند.
به گزارش فارس، ولادیمیر چیژوف ســفیر روسیه در اتحادیه اروپا با 
 اشاره به خروج شرکت های اروپایی از ایران تصریح کرد این شرکت ها آماده 

ایستادگی در برابر تحریم های آمریکا علیه ایران نیستند.
تلاش عراق و ترکیه

واشنگتن فری بیکن در گزارشی نوشت: برخی از مقامات و کارشناسان 
آمریکایی می گویند که هم پیمانان منطقه ای ایران و برخی از کشورهای 
اروپایی همچنان تلاش می کنند تا برنامه هایی را شکل دهند و به وسیله 

آنها تحریم ها علیه ایران را دور بزنند.
در ادامه این گزارش آمده اســت: مقامات عراقی و مردم این کشــور 

تحریم های آمریکا علیه ایران را رد کرده اند.
مقامات ارشــد ترکیه ای هم دســتوراتی از »رجب طیب اردوغان« 
رئیس جمهور ترکیه دریافت کرده اند تا به این وسیله به ایران کمک کنند 
تا تحریم های جدید آمریکا را دور بزند. چنین اقدامی را می توان به تنش 

دیگر دیپلماتیک میان واشنگتن و آنکارا تعبیر کرد.
منابع اطلاعاتی اعلام کرده اند که در حالی که دولت ترامپ می کوشد 
تا با نزدیک شدن به 5 نوامبر با بسته بزرگی از تحریم های جدید ایران را 
تحت فشار بگذارد، هم پیمانان منطقه ای این کشور و برخی از دولت های 
اروپایی اقداماتی را در سطح بالا پیگیری می کنند تا راهی را برای دور زدن 
تحریم ها بیابند. این منابع اطلاعاتی می گویند که این اقدامات خشم کنگره 

و دولت ترامپ را برانگیخته است.
3 دلیل

»حیدر العبادی« نخست وزیر عراق چند روز پیش گفته بود که او 
مخالف تحریم های دولت »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا علیه 
ایران اســت، اما برای حفاظت از منافع ملی کشــورش به آنها پایبند 
خواهد ماند؛ اما آیا تبعیت از تحریم های آمریکا، ضد منافع ملی عراق 

نخواهد بود؟  
این ســؤالی است که پایگاه خبری-تحلیلی »پولیتیکو« در تحلیلی 
با عنــوان »تحریم های ترامپ علیه ایران در عــراق آثار منفی دارند« به 

آن پرداخته اســت. رسانه آمریکایی نوشته تنها یک هفته بعد از سخنان 
العبادی، واقعیت هویدا شده است. 

وزارت خارجه عراق یک روز پس از اظهارنظر العبادی در بیانیه ای با 
ســتایش اقدامات و موضع ایران در قبال عراق، از جامعه جهانی خواست 
تا با فشــار به آمریکا، مانع تحریم های ضدایرانی شــود. بسیاری از دیگر 
گروه های سیاســی در عراق هم سخنان العبادی را محکوم کرده و از آن 

فاصله گرفتند.
پیش از این رسانه های آمریکایی گزارش داده بودند مقام های وزارت 
خزانــه داری آمریکا دو ماه پیش به عراق ســفر کرده و با مقام های بانک 
مرکزی این کشــور دیدار کرده بودند. وال اســتریت ژورنال گزارش داده 
دولت عراق در فدرال رزرو آمریکا حســاب های بانکی دارد که در آن دلار 
نگهداری می شــوند. در صورت تبعیت عراق از تحریم ها ممکن است این 

دلارها مصادره شوند.
پولیتیکو نوشته علی رغم این مشقت ها به نظر می رسد عراق چاره ای 
جز نقض تحریم های آمریکا ندارد. این رسانه به چند دلیل اقتصادی  اشاره 

کرده که به طور خلاصه در زیر آمده اند:
1- اول اینکه عراق نیازمند گاز ایران اســت. وزیر برق عراق جولای 
2017 گفت عراق دست کم برای 7 سال جهت تولید برق به ایران متکی 
خواهد بود. عراق، خودش تولیدکننده گاز طبیعی است اما از امکانات لازم 
برای فراوری آن به سوخت جهت مصارف داخلی برخوردار نیست.  گازی 
که عراق از ایران دریافت می کند، سوخت مورد نیاز نزدیک به 20 درصد از 
برق تولیدی این کشور را تأمین می کند. عراق بابت پرداخت بهای واردات 

گاز و برق خود به ایران نفت ارسال می کند. 
2- ذخایر آب عراق وابســته به جریان رودهای دجله و فرات است 
که ۹۸ درصد از آب های ســطحی مورد نیاز عراق را تأمین می کند. ایران 
می تواند مســیر 13 درصد از منابع آبی عــراق را تغییر دهد. معاون وزیر 
آب عــراق آوریل گفته بود بیــن 20 تا 30 درصــد از آب رود دجله در 
عراق از ایران سرچشمه می گیرد. در صورتی که عراق به تحریم ها پایبند 
بماند، ایران می تواند به ســادگی جریــان آب را قطع کند. در زمانی که 
عراق با بحران جدی خشکســالی مواجه است، چنین تهدیدی توخالی 

به نظر نمی رسد.
3-  بازار عراق پــر از کالاهای وارداتی ارزان قیمت ایرانی و از جمله 
مواد غذایی است. این موضوع باعث کاهش تقاضا برای محصولات بومی 

عراق شده که گران قیمت تر هستند. حتی اگر عراق تصمیم بگیرد خرید 
این محصولات را متوقف کند، کشاورزان عراقی قادر به تولید محصولات 
مشابه به مقادیر کافی نخواهند بود. در سال های گذشته کشاورزان عراقی 
به دلیل نبود تقاضا و درگیری با داعش به مناطق شهری  گریخته اند. در 

شرایط فعلی، کمبود شمار کشاورزان هم معضلی است.
تلاش کره جنوبی

وزارت تجارت، صنعت و انرژی کره جنوبی اعلام کرد، شــرکت های 
کره ای که از تحریم های آمریکا علیه ایران آســیب دیده اند حمایت مالی 

می شوند.
به نوشــته خبرگزاری »یونهاپ«، سئول می گوید به منظور حمایت 
مالی بیشتر از شرکت هایی که از تحریم آمریکا علیه ایران آسیب دیده اند 
و برای به حداقل رساندن آسیب های ناشی از آن تحریم ها بر اقتصاد کشور 
کره، سئول به دنبال یافتن فرصت های کسب و کار در بازارهای جایگزین 

است.
وزارت تجارت، صنعت و انرژی کره جنوبی اخیرا با آژانس های تجاری، 
بانک های این کشور، پالایشگاه ها و شرکت های ساخت و ساز که با ایران 
معامله کرده اند، نشستی برگزار کرده تا گزینه های حمایتی موجود را مرور 

کنند.
ایــن وزارتخانه  همچنین گفت که دو جلســه مشــورتی با دولت 
آمریکا داشــته تا معافیتی برای واردات نفت خام ایران دریافت کند و به 

تلاش هایش در این زمینه ادامه خواهد داد.
پیش بینی های درست

پایگاه »نشنال اینترست« در گزارشی به مواضع رهبر معظم انقلاب 
اســلامی درباره مذاکره با آمریکا  اشاره کرده و نوشت: در جریان مذاکرات 
ســال 2015، ]آیت الله[ خامنه ای بارها هشدار داد که آمریکا را غیرقابل 

اعتماد می داند.
نشنال اینترست یادآوری کرده رهبر عالیقدر ایران در چند سخنرانی 
در جمع مخاطبان عادی هم سابقه طولانی خدعه های آمریکا و خصومت 

آنها با ایران را یادآور شده اند. 
رسانه آمریکایی نوشته رهبر ایران، این را می دانند که هر گونه توافق 
احتمالی با دولت آمریکا مستلزم تصویب مجلس نمایندگان آمریکا خواهد 
بود و در این مجلس، یکی از موضوعات انگشت شماری که بر سر آن میان 

هر دو حزب توافق وجود دارد، مخالفت با ایران است.

یاهونیوز:

آلمان و فرانسه بی سر و صدا در برابر تحریم های آمریکا سر تعظیم فرود آورده اند

امام جمعه قم:
دستگاه قضایی متخلفین را 

در هر پست و مقامی به مجازات برساند
امام جمعه قم با  اشاره به اینکه مردم به حق انتظار دارند که با فساد و 
مفسد برخورد جدی صورت گیرد، گفت: دستگاه قضایی با رعایت ضوابط 
قانونی بدون هیچ ملاحظه ای باید متخلفین را در هر پســت و مقامی که 

هستند به کیفر و مجازات برساند.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم که 
در مصلای قدس برگزار شد، با  اشاره به اینکه عملی که با تقوا همراه باشد کم نیست 
هرچند به نظر کم بیاید، افزود: 40 هزار نفر از آزادگان در این ایام به میهن اسلامی 
بازگشتند، آنها پیام آوران ایثار هستند. این عزیزان باید از فداکاری های خودشان به 

خصوص جوانان که آن دوران را درک نکردند، روایتگری کنند.
وی با  اشــاره به خلف وعده کوفیان با وجود نوشــتن نامه هــای بیعت با امام 
حســین)ع( خاطرنشــان کرد: باید ببینیم امروز آیا حاضریم بــا وجود تحریم ها و 
محاصره های دشــمن صبر کرده و امام زمان خود را یاری کنیم؛ نصرت ایشــان به 
نصرت نایب ایشان یعنی آیت الله خامنه ای است و لبیک گفتن به نماینده ولی عصر 

در واقع لبیک گفتن به امام زمان)عج( است.
به گزارش فارس، امام جمعه قم با  اشــاره به سخنان اخیر مقام معظم رهبری، 
گفت: سخنان رهبری نشان دهنده  اشراف و اطلاع کامل رهبری از مشکلات معیشتی 
مردم و همچنین آگاهی ایشان برای راه حل های برون رفت از این مشکلات است و 
ایشان از گذشته تاکنون بارها به مسئولان به صورت خصوصی و عمومی این مسائل 

را تذکر دادند.
حجت الاســلام والمسلمین ســعیدی افزود: رهبری بیشترین علل مشکلات 
معیشتی را درونی می دانند نه خارجی و به عنوان نمونه فرمودند نمی گویم خیانت 

ولی خطای بزرگی در توزیع ارز و سکه صورت گرفته است.
وی با  اشــاره به اینکه مردم به حق انتظار دارند که با فســاد و مفسد برخورد 
جدی صورت گیرد، تاکید کرد: دستگاه قضایی با رعایت ضوابط قانونی بدون هیچ 
ملاحظه ای باید متخلفین را در هر پســت و مقامی که هستند به کیفر و مجازات 
برساند.  امام جمعه قم درخصوص طرح موضوع مذاکره با آمریکا، اظهار داشت: ملت 
عزتمند، مقتدر و انقلابی ایران با تبعیت از رهبری معظم انقلاب هرگز اجازه مذاکره 

با شیطان بزرگ یعنی آمریکا را به هیچ مسئولی نخواهد داد.
حجت الاسلام والمسلمین سعیدی تاکید کرد: یکی از مبانی رهبر معظم انقلاب 
در ارتباط با کســانی که با رای مردم مسئولیت پیدا کردند این است که همواره از 
رای ملت پشتیبانی می کنند. ایشان از همه روسای جمهور و نمایندگان مجالس و 
شــوراها حمایت می کنند. اینکه گفته شود دولت باید برکنار شود خواست دشمن 
است، رئیس جمهور باید رهنمودهای راهگشای رهبری را نصب العین قرار داده و با 
متخلفان در قوه مجریه برخورد کرده و به راه حل هایی که کارشناســان دلسوز ارائه 
می دهند، توجه کند و پاسخگوی مردم هم باشد، البته آحاد مردم باید دولت را در 

حل مشکلات کمک کنند.
وی با  اشاره به برگزاری جلسات کارگروه  اشتغال، تنظیم بازار و مجمع نمایندگان 
قم، تصریح کرد: حاصل این جلسات تصمیمات و مصوبات خوبی بوده که امیدواریم 

همه آنها اجرایی شده و مشمول مرور زمان نشود.
امام جمعه قم با  اشــاره به اینکه مردم قم در ســال ۹۶ و چهار ماهه اول سال 
۹7 رتبه اول را در پرداخت صدقات در کشور داشتند، افزود: 13۶ درصد کمک های 
مردم قم به محرومان رشــد داشــته است و این مسئله نشــان دهنده رشد میزان 

کمک های مردم است.

مراسم وداع با پیکر شهید مدافع حرم 
»علی سلطان مرادی« برگزار شد

مراسم وداع با پیکر مطهر شهید علی سلطان مرادی صبح دیروز در 
معراج شهدای تهران برگزار شد. 

به گزارش خبرنگار فرهنگی باشــگاه خبرنگاران پویا، مراســم وداع با پیکر 
مطهر شــهید مدافع حرم علی سلطان مرادی صبح دیروز )جمعه 2۶مرداد ۹7( 
با حضور خانواده، دوســتان، بســتگان شــهید و عموم مردم در معراج شهدای 

تهران برگزار شد.
در این مراسم، خانواده شهید سلطان مرادی پس از چهار سال چشم انتظاری، 

برای آخرین بار با پیکر شهیدشان وداع کردند.
مراســم تشییع پیکر مطهر شــهید همزمان با شب شــهادت امام باقر )ع( 
با حضور عموم مردم تهران ســاعت 1۶ عصر در بزرگــراه آزادگان محله خلیج 
)شماره دو( خیابان فربت بیســت متری سینا برگزار خواهد شد. بعد از مراسم 
تشییع پیکر مطهر جهت انجام مراسم تدفین به قطعه 2۹ گلزار شهدای تهران 

منتقل خواهد شد.
بر پایه این گزارش، پاســدار شهید علی سلطان مرادی متولد 57 بود و 3۶ 
ســاله بود که در22 بهمن سال ۹3 در منطقه درعا در سوریه به شهادت رسید. 
هم اکنون از او یک دختر هفت ساله و یک پسر 12 ساله به یادگار مانده است.

تجمع بــزرگ علما، اســاتید و طلاب حوزه 
علمیــه قم با موضوع مطالبــه عدالت اقتصادی، 
با شعار »روحانیت همدرد و همراه  روز پنجشنبه 

مردم« در مدرسه فیضیه قم، برگزار شد. 
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در این تجمع که 

قشرهای مختلف مردم و روحانیت حضور داشتند، گفت: 
انقلاب اسلامی از قم آغاز شد و مردم و حوزه های علمیه 
این شــهر در شــرایط مختلف همراه قشرهای مختلف 
جامعه بوده اند و امروز هم به این همراهی ادامه می دهند.

حسن رحیم پور ازغدی بیان کرد: طلاب و حوزه های 

علمیه به عنوان پاســداران انقلاب اســلامی، مشکلات 
اقتصادی مردم را درک می کنند و در این شــرایط پیش 

آمده خود جزو قشرهای آسیب پذیر جامعه هستند.
وی با اشاره به اینکه پیوند روحانیت با مستضعفین، 
ناگسســتنی اســت، ادامه داد: حوزه هــای علمیه اجازه 
نخواهند داد دشمنان با فشارهای اقتصادی، بنیان نظام 
اســلامی را تضعیف کنند و به قشــرهای ضعیف جامعه 

آسیب برسانند.
رحیم پــور ازغدی گفــت: دشــمنان می خواهند به 
مردم این بــاور را تزریق کنند که فســاد کل مجموعه 
کشــور را فرا گرفته است، در حالی که اینگونه نیست و 
دستگاه های نظارتی به دنبال برخورد با مفسدان هستند.

وی با اشاره به لزوم پاسخگویی مسئولان به سوالات 
مردم، افزود: شــفافیت نقش مهمی در پیشرفت اهداف 
نظام اســلامی دارد و اگــر مردم ببینند مســئولان به 
ســوالات و درخواست های ایشان توجه می کنند، اعتماد 

اجتماعی در جامعه بیش از پیش تقویت می شود.
رحیم پور ازغدی همچنین بیان کرد: آمریکا کشــور 
قابل اعتمادی برای مذاکره نیســت و هرگاه متوجه شود 
طرف مقابل عقب نشینی می کند، توهین های بیشتری را 

متوجه آن می نماید.
در پایان این تجمع نیز شــرکت کنندگان با امضای 
طوماری از مجلس شــورای اســلامی ســوالاتی را در 
خصوص راهکارهــای رفع مشــکلات اقتصادی، مطرح 

کردند.

تجمع بزرگ طلاب با موضوع عدالت اقتصادی در قم برگزار شد

حد از توانایی است که می تواند 
دریای سرخ را ببندد یا باز کند. 
امّا انصارالله از این کار گذشــت 
کــرده، برای اینکه ثابت شــود 
که اگر انصار در اینجا ســیطره 
داشته باشد دریای سرخ امنیت 
دارد. زارعی درباره توانمندی های 
انصــارالله در مقابله با دشــمن، 
اظهــار داشــت: انصــارالله در 
روزهای گذشــته، هفت موشک  
شــلیک کرده اســت و قبل از 
آن، پایتخت عربستان را با طی 
مسافتی بیش از 1000 کیلومتر 
مورد حمله قــرار داد و چندی 
قبل نیز ابوظبی پایتخت امارات 

را مورد حمله پهپادی قرار داد.
بنابرایــن  داد:  ادامــه  وی 
انصــارالله این قدرت را داشــته 

اســت که امنیت دریای ســرخ را از همه سلب کند اما این کار 
را نکرد. البته توان نظامی رو به افزایش آنها نشــان می دهد اگر 
اراده کند، می تواند تنگه باب المندب را ببندد و اقیانوس هند را از 
حضور ناوهای نظامی تهی کند. امروز دنیا این مسئله را با چشم 

باز مورد نظاره قرار می دهد. 
کارشــناس ارشــد مســائل غرب آســیا با بیان اینکه 
سرنوشــت جنگ بعد از ســه ســال و نیم این اســت که 
امــروز انصارالله و ملت یمن به انــواع تجهیزات دفاعی نائل 

شده اند، تصریح کرد: انصارالله، 
تجهیــزات بســیار پیشــرفته 
پهپادی به دســت آورده است، 
به شــکلی که یک پهپاد بتواند 
پرواز کند و 1500 کیلومتر را 
طی کنــد و پایتخت امارات را 

مورد حمله قرار دهد.
انصــارالله  افــزود:  زارعــی 
هم اکنــون مشــغول ســاخت 
سیستم های دفاعی هوایی است و 
به زودی آن  را فعال خواهد کرد. 
انصــارالله امــروز در موقعی قرار 
گرفته که می گوید ســال 201۸ 
ســال تمرکز حمله موشکی به 
عربستان است و امنیت و آسایش 
را به طــور کامل در عربســتان 

مختل خواهیم کرد.
وی گفت: عربستان، امارات و 
آمریکا وقتی باور نمی کنند که ملتی گرســنه و در محاصره، در 
شرایطی که توســط 17 ارتش مورد حمله قرار گرفته، چنین 
پیشــرفتی بکند، دهان باز می کنند و ایران را متهم می کنند و 

می گویند این تسلیحات، مربوط به ایران است. 
زارعی گفت: سؤال بزرگی که وجود دارد این است که شما، 
دریا و هوا و زمین را محاصره کرده اید. با این وجود چطور ایران 
قادر است موشکی را به یمن منتقل کند که در فاصله ای بیش 
از هزار کیلومتر بتواند نقطه ای را هدف قرار دهد؟ چطور موشکی 

با این عرض و طول از چشــم شــما دور مانده است؟ اگر دروغ 
نمی گویید، پس این نشان دهنده ضعف شماست و اینکه سر و 
صداهای شما مؤثر نیست. ولی دروغ می گویید و نمی توانید باور 
کنید همان تجربه ای که ملت ایران در مقابل متجاوزان در جنگ 
تحمیلی داشت، ملت دیگری مثل یمن با نگاه به همان تجربه و 
انقلاب اسلامی و با نگاه به سپاه پاسداران، همان را در سرزمین 

خودش تکرار کند.
کارشناس ارشــد مسائل غرب آســیا ابراز داشت: نکته 
درس آموزی که وجود دارد این اســت که یمنی ها با نگاه به 
ما مقاومت می کنند. آنها در شرایطی که یک همسایه کمک 
کار ندارنــد مقاومت می کنند و پوزه آمریکا و اســرائیل را به 
خاک مالیده اند و به ملتی مؤثر در تحولات منطقه ای تبدیل 
شــده اند. ملتی مثــل ایران با این اهمیــت و توانمندی های 
مادی که در دل این ســرزمین قرار دارد و با این مرزهای باز 
سرزمینی و ارتباطات گســترده خارجی و نیروهای توانمند 
داخلــی، آیا این ملــت در برابر تهدید آمریــکا زانو می زند؟ 
وی گفت: ایــن را باید بــه ترامپ و افــراد بی تجربه ای که 
حرف هــای خام می زنند گفت که شــما از پسِ ملت مظلوم 
یمن برنیامدید. زارعی ادامه داد: باید به آمریکا گفت شما که 
نتوانستید یک جنگ حدیده را مدیریت کنید و یک ماه شما، 
چهار ماه شد و فرانسه از سرافکندگی از این جنگ برگشت و 
بین آمریکا و عربســتان اختلاف افتاد و شما که شکست های 
مفتضحانه خوردیــد، چطور به خود اجــازه می دهید ملتی 
که همه چیز مانند مردان سلحشــور، ســرزمین غنی، نفوذ 
 گسترده منطقه ای و استحکام درونی و بیرونی دارد، را تهدید 

کنید؟

افتخار سینماگران الجزایری 
به همکاری با فیلمساز ایرانی

تهیه کننده فیلم الجزایری »احمد بای« گفت: با کمک ایران، زیبایی را 
به سینمای جهان عرب باز می گردانیم.

چند روز قبل تصویربرداری فیلم »احمد بای« که نخســتین تولید مشــترک 
سینمای ایران و الجزایر محسوب می شود شروع شد. این فیلم به کارگردانی فیلمساز 
ایرانی، جمال شــورجه و با حضور بازیگران الجزایری و فرانســوی درباره مبارزات 

ضداستعماری این کشور با محوریت شخصیتی به نام احمد بای تولید می شود.
دکتر ســمیره حاج جیلانــی تهیه کننــده الجزایری این فیلم دربــاره تجربه 
همــکاری اش با یک کارگردان از جمهوری اســلامی ایران گفت: جمال شــورجه 
کارگردانی در ســطح جهانی است و با این فیلم می خواهیم زیبایی را به سینمای 

عربی بازگردانیم.
وی افزود: این پروژه )فیلم احمد بای( تنها همکاری ما با ایرانی ها نخواهد بود، 
بلکه موسسه ما با جمال شورجه قراردادی را امضا کرده است که شامل بر آموزش 
جوانان در رشته های مختلف سینما، توزیع و فیلمبرداری فیلم های ایرانی در الجزایر 

است. 
محمد طاهرزاوی عهده دار نقش احمد بای در این فیلم هم گفت: از زمانی که 
متوجه شــدم تیم ایرانی این فیلم را می سازد و استاد جمال شورجه کارگردانی آن 
را برعهده خواهد داشــت، بسیار خوشحال شدم و اکنون نیز که تحت نظر وی کار 

می کنم، بسیار راضی و خرسند هستم.
زاوی افزود، با وجود چنین هنرمندانی، شکی در این نیست که یک اثر هنری 

بسیار زیبا تولید خواهد شد.
وی افزود: کارگردان این فیلم، فردی با روابط عمومی قوی و بســیار دلســوز 
اســت، این باعث می شود تا کار کردن با وی لذت بخش باشد، او به همه اعتماد به 
نفس می دهد و باعث می شود همه به کار کردن با او با وجود سختی های کار بیشتر 

راغب باشند.
عزالدیــن میهوبی وزیر فرهنگ الجزایر نیــز در مصاحبه با پایگاه خبری »کل 
شی عن الجزایر« نیز با تمجید از جایگاه والای سینمای ایران در جهان و همچنین 
»جمال شــورجه« کارگردان فیلم احمد بای گفت: سینمای ایران در سطح جهانی 
دارای تجارب ارزشمندی است و شورجه نیز در زمره بهترین کارگردان های ایرانی 

است.
رابح ظریف، نویسنده سناریوی این فیلم نیز در سخنانی، مطرح کرد: این باعث 
خوشحالی من است که هنرمند ایرانی مشهوری مانند جمال شورجه کارگردانی این 
فیلم را برعهده  دارد، من پیش از این با کارگردانان دیگر کشورهای عربی همکاری 

کرده بودم اما قطعا کار با ایرانی ها تجربه سودمندی برای ما خواهد بود.
دو هنرمند سینما، عزت الله انتظامی 

و ضیاءالدین دری درگذشتند
دو هنرمند پیشکسوت سینمای کشورمان؛ عزت الله انتظامی و سیدضیاءالدین 

دری روز جمعه 2۶ مرداد ۹7 از دنیا رفتند.
عزت الله انتظامی که طی سال های 
اخیر با بیماری های مختلفی دست و 
پنجه نرم می کرد، سرانجام صبح روز 
گذشته در سن ۹4 سالگی دار فانی را 
وداع گفت. وی در سال ۸2 به عنوان 
چهره ماندگار از ســوی صداوســیما 
و در ســریال هایی  برگزیــده شــد 
چون »هزار دســتان«، »محاکمه« و 

»زندگی« نقش آفرینی کرده بود.
 انتظامی با اینکه قبل از انقلاب وارد عرصه هنر شد، اما عمده فعالیت ها و جوایز 
خود را پس از انقلاب به دست آورد. وی طی 40 سال اخیر در 40 فیلم سینمایی 
بازی کرد؛ ازجمله: »ســتارخان«، »روز واقعه«، »شــیر ســنگی«، »روز فرشته«، 

»دیوانه ای از قفس پرید«، »راه آبی ابریشم« و...
مراسم تشییع پیکر مرحوم عزت الله انتظامی ساعت ۹/30 دقیقه صبح یکشنبه 

2۸ مرداد از جلوی درب تالار وحدت آغاز می شود.
»سیدضیاءالدین دری« کارگردان 
متعهد ســینما و تلویزیــون نیز روز 
گذشته در سن ۶5 سالگی درگذشت.

دری مدتی قبل اقدام به پیوند 
کبد کرده بود کــه دیروز، جمعه 
2۶ مــرداد ۹7 بــه دلیل عفونت 
ناشــی از جراحی پیونــد کبد در 

شهر شیراز، جان به جانان آفرین تسلیم کرد.
 ســیدضیاءالدین دری بیشتر با سریال »کیف انگلیســی« شناخته می شود. 
سریالی که برای اولین بار در سال 137۸ از تلویزیون پخش شد و به دلیل همزمانی 
و شباهتش با برخی از فعل و انفعالات سیاسی کشور، مورد توجه قرار گرفت. با این 
حال رویکرد ضدانگلیسی »کیف انگلیسی« و افشاگری آن علیه برخی از جریان های 
وابسته و مزدور انگلیس باعث شد تا ضیاءالدین دری از سوی جریان های سینمایی 
دنباله روی همین جریان های سیاسی بایکوت شود. به طوری که وی پس از آن فقط 
یک سریال دیگر به نام »کلاه پهلوی« را ساخت که آن هم درباره دوران پهلوی اول 
و ماجرای کشف حجاب و همکاری برخی از شبه روشنفکران و کانون های سیاسی با 
رژیم طاغوت بود. وی همچنین در تدارک تولید سریال »سردار سنجرخان« بود که 

به خاطر درگیر شدن با بیماری، نتوانست این پروژه را عملیاتی کند.
ســیدضیاءالدین دری همچنین فیلم هایی چون »صاعقه«، »باد و شــقایق«، 

»لژیون«، »من و دبورا« و... را کارگردانی کرده بود.
مراسم تشــییع پیکر دری نیز امروز شنبه 27مرداد در شــیراز برگزار و برای 
خاکسپاری به تهران منتقل می شود و مراسم تشییع وی در تهران نیز روز دوشنبه 

2۹ مرداد برگزار خواهد شد.

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان از اعتراض ایران به 
گرجستان به علت هتک حرمت حجاب مسافران ایرانی هنگام 

چک امنیتی درفرودگاه تفلیس پایتخت این کشور خبر داد.
بهرام قاســمی ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به پرسش 
خبرنــگاران در خصوص اخبار منتشــره از هتــک حرمت حجاب چند 
مســافر ایرانی هنگام چک امنیتی مســافران پرواز تفلیس به اصفهان، 
اظهار داشت: با گزارش دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه در اصفهان و 
پس از حصول اطمینان از صحت مطلب که از طریق تماس تلفنی سفیر 
جمهوری اســلامی ایران در گرجستان با تعدادی از مسافران این پرواز 
انجام شد، سفارت جمهوری اســلامی ایران در تفلیس مراتب اعتراض 
شــدید خود را به وزارت امور خارجه گرجستان و پلیس امنیت فرودگاه 

تفلیس اعلام کرد.

به گزارش فارس، قاســمی افزود: پیگیری های ســفارت جمهوری 
اسلامی ایران در تفلیس، اداره کل کنسولی وزارت امور خارجه و دفتر 
نمایندگــی وزارت امور خارجه در اصفهان در ایــن ارتباط ادامه دارد 
که ابلاغ مراتب اعتراض اداره کل کنســولی به ســفارت گرجستان در 
تهران و ارسال یادداشــت اعتراضی سفارت ایران در تفلیس به وزارت 
خارجه گرجستان و نیز درخواست توضیح از سفیر گرجستان در تهران 
از جمله اقداماتی اســت که انجام شــده و از مقامــات ذی ربط گرجی 
خواسته شده است ضمن پیگیری موضوع، از تکرار چنین برخوردهایی 
با مســافران ایرانی خودداری گردد که امیدواریــم با مجموع اقدامات 
انجام شده پلیس امنیت فرودگاه تفلیس نسبت به رعایت حرمت بانوان 
مســلمان حداکثر دقت و اهتمــام را به عمــل آورد و از تکرار چنین 

اقداماتی جلوگیری کند.

اعتراض شدید ایران به گرجستان 
به علت  هتک حرمت حجاب مسافران ایرانی

وزیر آموزش و پرورش گفت: مشــکلی از نظر فضا، تجهیزات و نیروی 
انسانی در سال جدید تحصیلی وجود ندارد و سال تحصیلی را بدون کمبود 

نیرو آغاز خواهیم کرد. 
سید محمد بطحایی در حاشــیه رونمایی از طرح »ایران مهارت« در مشهد طی 
گفت و گو با خبرنگاران افزود: برای تامین دبیر در پایه دوازدهم و کمبود نیروی انسانی از 

ماههای قبل تلاش شده و اینک هیچ مشکلی در این زمینه وجود ندارد.
وی در باره طرح تجمیع مدارس روســتایی نیز اظهار داشت: سیاستهای آموزش و 
پرورش مبنی بر ساماندهی نیروی انسانی به ادامه تحصیل دانش آموزان لطمه نخواهد 

زد و خانواده ها مطمئن باشند این طرح مانع از ادامه تحصیل فرزندانشان نخواهد شد.
وزیر آموزش و پرورش گفت: برای اجرای طرح تجمیع اختیارات به اســتانها داده 
شــده و متناسب با نیازها و اختیارات در مناطقی که ساماندهی نیروی انسانی موجب 
ارتقای بهره وری شــود این مهم انجام خواهد شــد لذا ممکن است در برخی مناطق 

نیروی انسانی بیشتری در اختیار مدارس قرار گیرد.
بطحایی افزود: یکی از سیاستهای وزارت آموزش و پرورش توسعه مهارت آموزی 
دانش آموزان است و بر این اساس ابزار و زمینه های رشد دانش آموزان را فراهم می کنیم. 
وی اظهار داشــت: مهم تریــن اولویت های حمایتی آمــوزش و پرورش در زمینه 
فعالیت هایی اســت که منتج به کار آفرینی شــود لذا به ســراغ مواردی از خلاقیت 

دانش آموزان خواهیم رفت که موجب ایجاد اشتغال شود.

وزیر آموزش و پرورش :
کمبود معلم در سال جدید تحصیلی نداریم

حضرت امام خمینی)ره(: باید جوانان ما بدانند تا معنویت 
و عقیده به توحید و معاد در کســی نباشد، محال است از 

خود بگذرد و در فکر امت باشد.
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